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REVISTA PRESEI 

 

 

 Moțiunea de cenzură "Guvernul Orban/PNL - privatizarea democraţiei 

româneşti" a fost depusă la Parlament 

PSD a depus o moțiune de cenzură după ce guvernul și-a asumat miercuri 

răspunderea pentru alegerea primarilor în două tururi. Documentul a fost depus la 

Birourile permanente și va fi citit luni în plenul reunit. 

Moţiunea de cenzură depusă de PSD va fi prezentată în plenul Parlamentului luni, 

de la ora 14,00, au decis Birourile permanente reunite. 

 

Data dezbaterii şi votului urmează să fie stabilită într-o nouă şedinţă a Birourilor 

permanente. 

Potrivit regulamentului Parlamentului, moţiunea de cenzură se prezintă în şedinţa 

comună a celor două camere în cel mult 5 zile de la data depunerii. Dezbaterea 

moţiunii de cenzură are loc după 3 zile de la data când a fost prezentată în şedinţa 

comună a celor două Camere. 

ACTUALIZARE Pe hârtie, matematic vorbind, cei de la PSD dispun de cel puțin 

234 de voturi, minimul necesar pentru a trece această moțiune de cenzură, a 

precizat Marius Vulpe pentru Telejurnal 12.00.   

Formațiunea are aproape 200 de parlamentari, alți 30 ar urma să vină din zona 

UDMR. Voturi mai vin din zona Pro România, de la foști social democrați care 

urmează să revină în sânul PSD la începutul  sesiunii legislative ordinare. Alte 10 

voturi ar urma să fie date din zona minorităților și a parlamentarilor neafiliați. 

Potrivit unor surse din conducerea social democrată, cei de la PSD se așteaptă la un 

absenteism destul de mare în rândurile propriilor parlamentari. 
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ACTUALIZARE "Guvernul Orban trebuie demis de urgenţă atât pentru că 

schimbarea sistemului electoral în prag de alegeri încalcă standardele europene, cât 

şi pentru că adoptarea acestor modificări s-a făcut în mod unilateral, fără consultare 

şi dezbatere, prin angajarea răspunderii de către partidul aflat la putere", se arată în 

textul moţiunii de cenzură intitulate "Guvernul Orban/PNL - privatizarea 

democraţiei româneşti", depusă joi la Parlament. 

Potrivit unor surse politice citate de Agerpres, moţiunea este semnată de 208 

parlamentari PSD şi UDMR. 

 

"Guvernul Orban trebuie demis de urgenţă nu doar pentru că această măsură de 

modificare a sistemului electoral în prag de alegeri încalcă standardele europene, 

dar - mai ales! - pentru că adoptarea acestor modificări se face în mod unilateral, 

fără consultare şi dezbatere, prin angajarea răspunderii de către partidul aflat la 

putere. Standardele europene electorale au fost stipulate exact pentru combaterea 

unor astfel de tentaţii ale partidelor de a schimba regulile în timpul jocului şi de a-

şi crea astfel un avantaj în competiţia electorală", arată iniţiatorii. 

 

Potrivit documentului, prin moţiunea de cenzură se sancţionează tocmai încălcarea 

gravă a standardelor electorale. 

 

"Cu fiecare angajare de răspundere, ordonanţă după ordonanţă, Guvernul PNL vrea 

să demonstreze tuturor că este groparul democraţiei româneşti! V-am avertizat 

public, în repetate rânduri, că există o linie roşie peste care nu se poate trece şi că 

modificarea legilor electorale cu atât de puţin timp înainte de alegeri este un abuz 

de democraţie. Aţi ignorat cu bună ştiinţă toate aceste avertismente, aţi călcat în 

picioare normele constituţionale şi aţi trecut cu tancul peste standardele europene 

doar pentru a vă satisface setea electorală de putere! Curtea Constituţională v-a 

spus deja, prin cele două decizii din 29 ianuarie 2020, că mergeţi pe un drum 

greşit. Că este un abuz de putere să vii cu angajări de răspundere pe proiecte aflate 

deja în procedură parlamentară. Că PNL încalcă grav Legea fundamentală!  

 

https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2020/01/30/motiunea-de-cenzura-depusa-la-parlament-guvernul-orban-trebuie-demis-de-urgenta-regulile-democratice-nu-sunt-facultative--440199
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Domnule Orban, aţi deschis o cutie a Pandorei care poate avea repercusiuni tragice 

pe viitor asupra tuturor românilor. Regulile democratice nu sunt facultative!", 

susţin semnatarii moţiunii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 CExN al PSD se reuneşte vineri; moţiunea de cenzură şi organizarea 

congresului - temele de discuţie 

Comitetul Executiv Naţional al PSD se reuneşte vineri, de la ora 17,00, pe ordinea 

de zi a şedinţei fiind teme legate de moţiunea de cenzură şi congresul partidului, 

care urmează să aibă loc la finalul lunii februarie. 

 

Potrivit unor surse social-democrate, în şedinţa CExN principala temă de analiză 

va fi moţiunea de cenzură. Un alt subiect important aflat pe ordinea de zi va fi 

organizarea congresului. Este posibil să fie luate în discuţie propunerile venite din 

partea tuturor membrilor de modificare a statutului, dar şi stabilirea datei 

congresului. 

 

PSD a depus joi o moţiune de cenzură intitulată "Guvernul Orban/PNL - 

privatizarea democraţiei româneşti", după ce Executivul şi-a angajat răspunderea 

pe proiectul de lege privind alegerea primarilor în două tururi de scrutin. Aceasta 

va fi prezentată în plenul Parlamentului luni, de la ora 14,00, au decis Birourile 

permanente reunite. 

 

Data dezbaterii şi votului moţiunii de cenzură urmează să fie stabilită într-o nouă 

şedinţă a Birourilor permanente. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Curtea Constituțională discută în 18 martie sesizarea Înaltei Curți privind 

eliminarea pensiilor speciale ale magistraților 

Curtea Constituțională va discuta în 18 martie sesizările Înaltei Curți și Avocatului 

Poporului pentru proiectul de lege privind eliminarea pensiilor speciale, adoptat în 

urmă cu două zile de Camera Deputaților, a anunțat Curtea, într-un comunicat. 

Camera Deputaţilor a adoptat marți cu 247 de voturi pentru și 21 de abțineri 

proiectul de lege care elimină pensiile speciale. Măsura îi vizează pe deputați și 

senatori, judecători și procurori, personalul auxiliar de specialitate al instanțelor 

judecătorești și al parchetelor, funcționarii publici cu statut special, funcționarii 

publici parlamentari, membrii corpului diplomatic și consular, membrii Curții 

Constituționale, precum și personalul aeronautic civil navigant profesionist din 

aviația civilă. Actul normativ nu-i vizează pe militari și polițiști. 

Proiectul de lege adoptat de Camera Deputaților aparține PNL și inițial prevedea 

menținerea pensiilor speciale pentru militari dar și pentru magistrați. Ajunși la 

guvernare, liberalii au anunțat că nu mai susțin pensiile magistraților și au eliminat 

din proiectul de lege prevederea. 

Pe 12 decembrie premierul Ludovic Orban a anunțat că Guvernul pe care îl 

conduce nu susține pensiile speciale ale magistraților. Întrebat dacă susține aceste 

pensii, primul ministru a precizat că principiul contributivității trebuie să stea la 

baza calculului pensiilor. „S-au baricadat cu decizia Curții Constituționale și nu 

este corect”, a spus Orban. 

Miercuri, Instanța supremă a decis, în unanimitate, să atace la Curtea 

Constituțională actul normativ care vizează eliminarea pensiilor de serviciu ale 

judecătorilor și procurorilor. 

 

„Sesizarea privește întregul act normativ, reținându-se de către Secțiile Unite atât 

vicii de neconstituționalitate de natură extrinsecă, cât și intrinsecă”, a precizat 

Înalta Curte, într-un comunicat. 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23627457-instanta-suprema-ataca-curtea-constitutionala-legea-privind-eliminarea-pensiilor-speciale-pentru-magistrati-surse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23627457-instanta-suprema-ataca-curtea-constitutionala-legea-privind-eliminarea-pensiilor-speciale-pentru-magistrati-surse.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23627457-instanta-suprema-ataca-curtea-constitutionala-legea-privind-eliminarea-pensiilor-speciale-pentru-magistrati-surse.htm
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De notat că magistrații au deja de partea lor o decizie a CCR din 2010 care le-a 

"sigilat" pensiile și pe care au invocat-o frecvent în ultimele două luni, de când s-a 

pus problema unui act normativ de abrogare a pensiilor de serviciu. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Avocatul Poporului a sesizat CCR privind legea care elimină pensiile 

speciale. Weber: Sunt motive multiple de neconstituţionalitate 

Avocatul Poporului (AP) a sesizat Curtea Constituţională a României (CCR) cu 

excepţie de neconstituţionalitate cu privire la legea care elimină pensiile speciale 

adoptată de Camera Deputaţilor, Renate Weber precizând că sunt "motive multiple 

de neconstituţionalitate". 

 

"Sunt două motive mari pe care le-am invocat noi în această excepţie de 

neconstituţionalitate - o dată e faptul că nu s-au respectat prevederile clare din 

Constituţie cu privire la componenţa Parlamentului în momentul în care se 

modifică Statutul senatorilor şi deputaţilor. Constituţia e foarte clară. E nevoie de 

şedinţa camerelor reunite, or aici a fost vorba doar de votul Camerei Deputaţilor, 

iar pe de altă parte celălalt motiv e nerespectarea deciziilor anterioare ale Curţii 

Constituţionale", a declarat, pentru AGERPRES, Avocatul Poporului, Renate 

Weber. 

 

Printre acestea, ea a menţionat decizii CCR care privesc magistraţii şi judecătorii 

Curţii de Conturi. 

 

"Sunt motive multiple de neconstituţionalitate (...) am avut sesizări de la diverse 

categorii profesionale şi analizând am constatat că sunt probleme mari de 

neconstituţionalitate", a spus Weber. 

 

Camera Deputaţilor a adoptat, marţi, proiectul privind eliminarea pensiilor 

speciale.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Protest inedit: Judecatori din mai multe judete ameninta ca nu participa la 

constituirea birourilor electorale din cauza taierii pensiilor 

Judecatorii tribunalelor Constanta, Maramures si Arges au decis ca protest pentru 

abrogarea pensiilor de serviciu pentru magistrati sa isi suspende activitatea pe o 

perioada nedeterminata, cu exceptia cauzelor urgente si sa refuze sa participe la 

constituirea Birourilor Electorale Judetene cu prilejul desfasurarii alegerilor locale 

si parlamentare din 2020. 

 

Alegerile locale din acest an ar trebui sa aiba loc la inceputul lunii iunie. In plus, 

presedintele Iohannis si premierul Orban au declarat in repetate randuri ca isi 

doresc alegeri parlamentare anticipate. 

 

Miercuri, judecatorii Tribunalului Maramures au anuntat ca nu vor participa la 

constituirea Birourilor Electorale. 

 

De asemenea, Tribunalul Constanta a anuntat, joi, printr-un comunicat de presa, 

ca a fost convocata Adunarea Generala a Judecatorilor, pentru formularea unui 

punct de vedere dupa abrogarea pensiilor de serviciu pentru magistrati. 

 

Judecatorii Tribunalului Constanta au hotarat continuarea protestului, prin 

suspendarea activitatii de judecata pe perioada nedeterminata, cu exceptia cauzelor 

urgente, masura care opereaza incepand cu data de 30 ianuarie, dar si respectarea si 

sustinerea dreptului la protest al personalului auxiliar si conex al instantei. 

 

De asemenea, magistratii au mai decis sa refuze sa participe la constituirea 

Birourilor Electorale Judetene in anul 2020 cu prilejul desfasurarii alegerilor locale 

si parlamentare. 

 

"Adunarea Generala a Judecatorilor a hotarat, de asemenea, elaborarea 

unei scrisori deschise adresate Ministrului Justitiei si Consiliul Superior al 

Magistraturii referitoare la incalcarea brutala, prin adoptarea proiectului de 

Lege nr. Pl-x-292/2019, a independentei justitiei, precum si referire la 

asigurarea normalei functionari a justitiei ca serviciu public, in sensul: 

normarii activitatii judecatorilor prin raportare la volumul de activitate al 
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judecatorilor din Uniunea Europeana; reconfigurarii situatiei personalului din 

instante atat prin adaptarea schemelor de personal (judecatori si personal auxiliar 

de specialitate), cat si prin asigurarea ocuparii tuturor posturilor vacante din 

sistem", se arata in comunicat. 

 

Sursa citata mentioneaza ca in scrisoarea deschisa judecatorii Tribunalului 

Constanta mai cer asigurarea resurselor materiale adecvate in scopul desfasurarii in 

conditii optime a actului de justitie - sedii instante, infrastructura informatica, dar 

si creare unui cadru legislativ stabil, necesar asigurarii predictibilitatii actului de 

justitie. 

 

Tot joi, Tribunalul Arges a decis suspendarea activitatii de judecata pe termen 

nedeterminat si a anuntat ca judecatorii vor refuza sa participe la constituirea 

Birourilor Electorale pentru alegerile locale si parlamentare din acest an. 

 

"Prin Hotararea nr. 4/30.01.2020, cu majoritate de voturi, Adunarea Generala a 

Judecatorilor din cadrul Tribunalului Arges, a hotarat urmatoarele: continuarea 

formei de protest, pe perioada nedeterminata, in sensul ca se va proceda la 

inregistrarea si repartizarea actiunilor si a dosarelor in sistemul informatic ECRIS. 

Toate sectiile Tribunalului Arges vor judeca numai cauzele cu caracter urgent", se 

arata intr-un comunicat. 

 

Judecatorii argeseni mai cer "revenirea asupra masurii abrogarii pensiei de 

serviciu, in conditiile in care aceasta reprezinta o garantie a independentei 

magistratilor, obligatie asumata de Statul Roman la nivel international". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Economiei Virgil Popescu, la interviurile HotNews.ro: Dacă mai 

stăm mult cu gazul din Marea Neagră, s-ar putea să nu mai aibă aceeași valoare 

pe care o are acum 

Ministrul Economiei, Energiei și Mediului de Afaceri, Virgil Popescu, a fost 

invitat la interviurile HotNews.ro LIVE, joi, de la ora 14.00.  
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Efectele Pactului Ecologic European asupra economiei românești, soarta 

mineritului, viitorul energiei nucleare, exploatarea gazelor din Marea Neagră sunt 

câteva dintre temele de discuție. 

 

Interviul a fost transmis LIVE pe conturile de Facebook și Youtube ale 

HotNews.ro. 

Principalele declarații: 

 Despre Acordul Verde European: Capacitatea de cărbune pe care România o 

folosește în prezent se ridică la 25%+10%. Nu se vorbește nimic despre 

energia nucleară. (...) Au fost discuții, PPE a avut chiar un amendament, dar 

nu a trecut la vot și energia nucleară e lăsată așa, nici poluantă nici curată 

(...) Referitor la ținte - trebuie să avem în vedere anul de referință. România 

se raportează la anii 90. Trebuie să ne batem să avem anul de referință anul 

88, când a fost cea mai mare poluare 

 Producția de energie pe cărbune: Ordonanța 60, transpusă în lege - activele 

energetice viabile se scot din companiile în insolvență în contul datoriilor și 

se dau la Minister pentru a fi redate în circuitul economic. (...) Trecem 

Paroșeni într-o nouă companie și trecem pe gaz companiile de la Paroșeni 

(...) În paralel cu trecerea termocentralei de la Mintia, e avută în vedere o 

centrală pe gaz. (...) La Paroșeni va investi compania care va rămâne, avem 

fonduri de tranziție care pentru România se vor ridica la 1 miliard de euro 

(...) Sau mai avem la dispoziție fondul pe modernizare - centrale electrice pe 

gaz (...) Acolo ar fi vreo 7 miliarde de euro pentru tehnologizarea 

instalațiilor electrice 

 Oltenia: Produce 25% din producția de energie a României, nu poti să spui 

deodată că nu mai producem. Memorandum - bani pentru plata certificatelor. 

Banii se vor transforma în ajutor pentru restructurare, avem feedback pozitiv 

de la Comisie. În paralel, trebuie pus în practică programul de restructurare - 

să treacă pe gaz unități, până în 2026, două grupuri de la Turceni, să 

construiască parc solar.  
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La sfârșitul acestui memorandum ne-am angajat că emisiile vor scădea de la 

0,9% la 0,6%. Se va face cu aceiași bani de la tranziție și modernizare. Dacă 

nu fac acest lucru nu au șansă de supraviețuire. Trebuie împinși de la spate - 

au făcut ceva până acum? 

 De ce nu au făcut nimic la Oltenia? E o întrebare pentru care nu am un 

răspuns, mi-o pun și eu. E rezistența la schimbare 

 La CE nu sunt deloc oameni obtuzi, dar nu au avut parteneri de dialog din 

partea României. 

 Se desfășoară o inspecție a ministerului Finanțelor (...) Când prejudiciile vor 

fi confirmate de ANAF, va trebui să luăm măsuri ferme, cred că în 2-3 

săptămâni. Dacă sunt persoane responsabile, le vom trage la răspundere. 

Vorbim de un ajutor de salvare de 1 miliard, în condițiile în care mai mult de 

jumătate sunt prejudicii. (...) Neregulile trebuie văzute, asta face acum 

ANAF. (...) În urma acelui raport vom lua toate măsurile și va urma o 

procedură de selecție pentru că expiră mandatele tuturor directorilor 

 Este evident că dacă vom trece unități de pe cărbune pe gaz în spate vor 

exista mai puțini oameni care vor lucra pe cărbune. Dar nu stiu dacă va urma 

neapărat o restructurare, dar dacă va fi nevoie se va discuta cu sindicatele 

(...) 

 Gaze - exploatarea din Marea Neagră: Surpriză neplăcută din partea BEI. 

Dacă mai stăm mult cu gazul din Marea Neagră, s-ar putea să nu mai aibă 

aceeași valoare pe care o are acum. Să scoatem gazul din Marea Neagră și să 

îl consumăm în special din România - în acest sens am abrogat Ordonanța 

114, discutăm pe Legea Offshore. Sunt discuții cu liderii de grup (...) Dacă 

Exxon dorește să vândă participația, îmi doresc ca Romgaz - cotă parte din 

acest consorțiu care va prelua de la Exxon. E normal ca o parte din gazul de 

la Marea Neagră să fie extras de o companie românească. (...) Au fost 

discuții și cu alte companii, eu spun ce îmi doresc eu. 
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 Legea Offshore: Discuții pe cota de deducție. (...) Se mai dorește revizuirea 

pragurilor de venituri suplimentare, mai mari decât regimul offshore (...) 

Vom aborda discuțiile într-un proiect legislativ când vor fi semnăturile 

tuturor grupurilor parlamentare și va trece repede 

 Când va începe sesiunea parlamentară legea va fi aprobată, vom putea 

discuta de scoaterea gazelor de la Marea Neagră în 2022. 

 Ce vom face cu gazul? E nevoie de gaz pentru trecerea la centrale. Avem de 

lucru la creșterea distribuției de gaze în următorul exercițiu financiar. Mai 

trebuie dezvoltată petrochimia - (...) Romgaz are în plan o investiție în 

petrochimie, dar nu poți să te apuci fără să știi că investițiile de Marea 

Neagră pleacă. 

 Dependența de Federația Rusă - disconfort. 

 Să ne focusăm pe consens politic pe Legea Offshore, să o scoatem cît mai 

rapid din parlament și atunci se demarează toate investițiile. 

 Revin: Dacă mai stăm mult cu gazul în pământ și în offshore ne trezim că 

gazul ca combustibil de tranziție în Europa nu va mai avea valoare (...) 

Acum e ultimul ceas să putem folosi la o valoare bună gazul pe care îl avem 

 Interconectivitate cu Turkstream? Dacă se dorește politic, Turkstream poate 

să intre în BRUA. Dar BRUA a avut alt scop (...) În momentul de față 

România are interconectare validă cu Bulgaria prin 2 puncte, cu Ucraina și 

Ungaria. Toate acestea duc la asigurarea necesarului de gaze pe perioada cea 

mai rece pentru România. (...) Conducta cu Republica Moldova e necesară 

(...) Sunt discuții cu Serbia pentru interconectare. (...) Dacă există 

interconectare cu toți vecinii, prețul gazului nu va exploda 

 Cred că anul acesta va fi gata BRUA 

 Eu nu cred într-o creștere a prețului pe vară, ba dimpotrivă cred într-o 

ieftinire 
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 Energia nucleară: România dacă vrea securitate energetică va trebui să 

construiască reactoarele 3-4. Premierul Orban are dreptare (referitor la 

chinezi). (...) Ni se pare normal să facem investiții strategice cu parteneri din 

țările NATO. (...) O decizie nu e luată, când va fi luată va fi anunțată - e 

evaluarea acordului Nuclearelectrica cu partenerii chinezi. (...) Decizia 

trebuie luată anul acesta (...) Scenariu: Dacă statul român are o politică 

corectă în privința dividendelor și vom continua așa, Nuclearelectrica are 

capacitatea să facă reactorul 3 pe cont propriu. (...) Luăm în calcul toate 

scenariile, le punem pe masă, evaluăm toate aspectele cu Ministerul 

Finanțelor. (...) Ar putea fi finanțator terț, un consorțiu, statul român, sunt 

avute în vedere toate opțiunile 

 Scutiri în afară de Nuclearelectrica: Eu îmi doresc ca toate companiile din 

energie să nu dea dividendele și să își facă investițiile. (...) Sunt de acord că 

Hidroelectrica beneficiază de o poziție privilegiată pe piață (...) Am spus că 

e normal, dacă ai un profit foarte mare dintr-o activitate care nu e activitatea 

de bază, să dai o parte din acest profit 

 Îmi doresc ca anul acesta să fie o listare a unui pachet Hidroelectrica pe 

bursă 

 Am identificat cu ministerul mediului, am căzut de acord să scoatem 

proiectele care blocau strategia energetică 

 Sunt dezamăgit de Termoenergetica, observ că a moștenit năravurile 

(Radet). (...) Iar am ajuns cu datorii scadente, azi Elcen a notificat 

Termoenergetica - datorie scadentă de 167 milioane de lei. (...) Am ajuns să 

ieșim din termenele de plată, or acest lucru nu poate continua. (...) Mâine 

vom notifica ANAF, are dreptul să pună această creanță. (...) Nu am vorbit 

cu primarul general, am vorbit cu administratorul special de la Elcen. (...) Nu 

o să înțeleg niciodată de ce nu își fac plățile. (...) Poate vă veți trezi, presa, 

cu știre de la Ministerul Finanțelor că a proprit conturile de la Primărie. (...) 

Datoriile trebuie plătite și, dacă nu le plătesc, le vom lua direct din conturi 

(...) Sper ca viitorul primar al capitalei să facă investiții în rețeaua de 

distribuție termică. (...) 
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 Strategie în domeniul nuclear - ciclu integrat pentru energia nucleară. Avem 

acceptul CE - uzina de la Feldioara va fi achiziționată de către 

Nuclearelectrica (...) 

 Am convenit, tot ce achiziționează armata să se producă în România - 

entitățile își aleg ce doresc și dorim să facem acele lucruri în România 

 La Avioane Craiova vor avea de lucru - surpriză plăcută în următoarele 

săptămâni 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 ELCEN o someaza pe Firea sa plateasca factura pentru caldura pe luna 

decembrie 

Ministrul Economiei, Energiei si Mediului de Afaceri, Virgil Popescu, a anuntat ca 

ELCEN a emis o somatie, joi, catre Compania Municipala Termoenergetica 

Bucuresti SA, societate aflata in subordinea Primariei Bucuresti, pentru plata 

caldurii pe luna decembrie. 

 

Conform somatiei, in 15 zile trebuie platiti 169.737.732,52 lei, care reprezinta 

contravaloarea energiei termice livrate de ELCEN catre Termoenergetica in luna 

decembrie 2019. 

 

In cazul in care Compania Municipala Termoenergetica nu va da curs somatiei de 

plata, ELCEN va proceda in conformitate cu prevederile Codului de Procedura 

Civila, pentru a solicita plata integrala a sumei datorate. 

 

"Trebuie sa recunosc ca sunt profund dezamagit de comportamentul 

Termoenergetica. Atunci cand s-a semnat contractul dintre ELCEN si 

Termoenergetica, anul trecut, inainte sa inceapa iarna, am crezut ca 

Termoenergetica nu va repeta practicile falimentare ale RADET-ului, adica sa 

beneficieze de energie termica fara sa plateasca facturile pe care s-au angajat sa le 

plateasca.  
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ELCEN si-a indeplinit angajamentul si a livrat energie termica in luna decembrie, 

iar bucurestenii nu au au avut de suferit din cauza ELCEN, ci doar din cauza retelei 

de distributie de caldura, administrate de Primaria Generala a Municipiului 

Bucuresti, care a tot avut avarii, defectiuni si tot felul de probleme. 

 

Acum, pe buna dreptate, ELCEN cere plata pentru caldura furnizata, somand 

Termoenergetica sa plateasca factura in termen de 15 zile. Daca Termoenergetica 

ignora aceasta somatie, vom cesiona creanta ANAF-ului si sunt convins ca ANAF 

stie sa recupereze sumele restante", a declarat ministrul Economiei, Virgil Popescu, 

citat intr-un comunicat remis Ziare.com. 

 
(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Mediului ameninta primarii cu amenzi pe persoana fizica. Mesaj 

pentru Firea: Sa nu transformam Bucurestiul intr-un Napoli 

Ministrul Mediului Costel Alexe a convocat, joi, o noua sedinta pe problema 

deseurilor, insa si la finalul acesteia a anuntat ca reprezentantii administratiei 

Bucurestiului nu au venit cu nicio solutie concreta, ceea ce ne pune in pericolul de 

a fi sanctionati de Comisia Europeana. 

 

Alexe s-a aratat dezamagit ca Gabriela Firea a trimis reprezentanti si a spus ca atat 

Primaria Generala, cat si cele de sector trebuie sa se concentreze pe masuri prin 

care deseurile sa fie colectate selectiv si reciclate, pentru ca gropile de gunoi sunt 

la limita capacitatii maxime, iar incineratorul nu este o solutie viabila si sustinuta 

de Bruxelles. 

 

"Nu avem astazi solutii concrete propuse de administratia Bucurestiului. In 

perioada urmatoare corespondenta cu Comisia Europeana nu va fi una care sa 

avantajeze Romania. 
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De aceea, am stabilit ca saptamana viitoare sa fie o intalnire la nivel tehnic si, daca 

nici saptamana viitoare nu vor veni cu solutii concrete cum scapam de procedura 

de infringement pentru Bucuresti si cu solutiile concrete de a ne atinge la finalul 

anului aceste tinte pe care le avem pentru colectarea selectiva si pe reciclare, peste 

doua saptamani voi fi nevoit si ii voi invita din nou la cel mai inalt nivel - primarul 

general si primarii de sector - la minister. 

 

Solutia nu e sa ducem deseurile la groapa de gunoi sau la incinerator. Solutia e sa 

colectam separat si sa reciclam. Azi, chiar daca avem Glina, Vidra si Chiajna, nu 

putem sa ducem 92% din deseurile Bucurestiului la groapa", a spus Alexe, care a 

adaugat ca spera "sa nu transformam Bucurestiul intr-un Napoli". 

 

Bucurestiul produce 1,1 milioane de tone de gunoi pe an. Incineratorul nu e solutia 

 

Ministrul arata ca, la acest moment, din cele 1,1 de milioane de tone de deseuri 

produse anual de bucuresteni, autoritatile recicleaza doar 8,05%, date pe care chiar 

primariile de sector i le-au transmis. 

 

"CE ne-a transmis negru pe alb ca nu e recomandat sa construim incinerator, la fel 

cum ne-au recomandat si ne-au spus ca nu ne vor mai finanta siturile sau 

depozitele de gunoi. Avem aceasta preocupare, noi ca minister, sa inteleaga 

autoritatile locale ca colectarea selectiva si reciclarea sunt cele mai avantajoase 

solutii si pentru populatie, dar si din punct de vedere economic pentru Romania", a 

mai spus Costel Alexe. 

 

In ce priveste masurile, ministrul a anuntat ca la finalul saptamanii viitoare sau 

inceputul celei urmatoare va avea sedinte cu toate comisariatele judetene ale Garzii 

de Mediu "pentru a incepe sa aiba intalniri si discutii preventive cu administratiile 

publice locale, iar acolo unde deja au avut loc, sa treaca la sanctiuni, pentru ca nu 

mi se pare firesc, ca ministru al Mediului, Apelor si Padurilor, indiferent unde 

merg in tara asta, sa vad gunoaie". 
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Alexe a spus ca s-a discutat si de contraventii si ca amenzile sa fie platite inclusiv 

din buzunarul primarilor, nu din taxele contribuabililor. 

 

"Astazi va spun sincer ca au fost discutii pe aceste contraventii, unele sunt mici, de 

multe ori, au fost aplicate discretionar... Evident trebuie sa facem in asa fel incat sa 

raspunda si administratorul public sau primarul pe persoana fizica", a punctat 

ministrul. 

 

Una dintre solutiile pe care el o vede e stabilirea de sedinte saptamanale, pentru a 

forta astfel edilii sa ia masuri: "Cred ca dna primar (Gabriela Firea - n.red.) a lipsit 

de la cea mai importanta teza pe care o are in fata bucurestenilor. Vrem sa facem 

grupuri de lucru saptamanale pentru a reusi sa-i impulsionam sa-si duca la 

indeplinire sarcinile pe care si le-au asumat". 

 

Strazile din Bucuresti puteau fi spalate 

 

Alexe a fost intrebat de jurnalisti si despre faptul ca Primaria Capitalei a spus ca nu 

au putut fi spalate strazile pentru ca operatorii nu au avut derogare de la Ministerul 

Mediului. 

 

"Contractele sunt exclusiv cu primariile si de cand sunt ministru nimeni nu mi-a 

semnalat ca ar fi aceasta problema. Ministerul Mediului nu impiedica in niciun fel 

salubrizarea acestor strazi, exista un ordin care prevede ca operatorii trebuie sa faca 

asta in zilele in care sunt peste 7 grade media zilnica", a mai spus Alexe, precizand 

ca primarii din Capitala trebuie sa explice de ce nu au luat masuri. 

 

Green Report a dezvaluit saptamana aceasta ca operatorii de salubritate pot aspira 

praful de pe strazi, potrivit contractelor, doar pana la 1 noiembrie, apoi trebuind sa 

se ocupe de deszapezire. Aceste contracte insa sunt facute dupa norme realizate in 

1973. 

(Sursa: ziare.com) 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 31 ianuarie 2020 16 

 

 TRANSGAZ pune piciorul în prag - BRUA nu e o autostradă fără 

descărcare în România 

Conducta BRUA-faza 1 va face parte din Sistemul Naţional de Transport şi va 

permite asigurarea cu gaze naturale pentru susţinerea politicilor industriale şi a 

investiţiilor din ţara noastră, a afirmat miercuri directorul general al Transgaz, Ion 

Sterian, potrivit Agerpres. 

Acesta a efectuat împreună cu Antonel Tănase, secretar general al Guvernului, o 

vizită de lucru la şantierele Proiectului BRUA - Faza 1, pentru a observa la faţa 

locului modul în care se desfăşoară lucrările la firul linear şi la staţia de 

comprimare de la Bibeşti, singura staţie de comprimare care mai trebuie finalizată 

în cadrul proiectului BRUA - faza 1, după ce staţiile de comprimare gaze naturale 

de la Jupa şi Podişor au fost finalizate în septembrie, respectiv octombrie 2019. 

 

"BRUA-faza 1, investiţie de aproximativ 480 milioane de euro, din care 180 

milioane euro grant de la Comisia Europeană, va face parte din Sistemul Naţional 

de Transport (SNT) al gazelor naturale. Aşa cum am mai afirmat, BRUA nu este o 

autostradă fără descărcare în România. În funcţie de strategiile de dezvoltare ale 

judeţelor, ale regiunilor şi a economiei româneşti, BRUA va permite asigurarea cu 

gaze naturale pentru susţinerea politicilor industriale si investiţiilor din ţara 

noastră. Avantajul va fi că mediul de afaceri şi comunităţile locale vor avea acces 

la gazul necesar pentru creşterea calităţii vieţii cetăţenilor şi pentru dezvoltare 

economică, în condiţii de predictibilitate. Lucrările de execuţie la firul linear şi cele 

de la staţia tehnologică de comprimare gaze naturale de la Bibeşti sunt în graficul 

de execuţie. TRANSGAZ tratează cu maximă seriozitate şi responsabilitate acest 

proiect strategic pentru România şi pentru Uniunea Europeană, aşa cum 

procedează cu toate proiectele pe care le are în desfăşurare. Echipa de management 

a companiei a supervizat îndeaproape fiecare aspect al lucrărilor. BRUA presupune 

o activitate foarte complexă, întinsă pe numeroase şantiere pe tot cuprinsul 

României," a spus Sterian, conform unui comunicat postat pe site-ul Secretariatului 

General al Guvernului. 

 

 

https://www1.agerpres.ro/
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La rândul său, Antonel Tănase a reiterat că BRUA (conducta Bulgaria, România, 

Ungaria şi Austria) este un proiect deosebit de important pentru securitatea 

energetică a ţării şi s-a arătat bucuros că Transgaz va finaliza anul acesta lucrările 

de faza1. 

 

"Am vrut să văd la faţa locului care este stadiul lucrărilor la infrastructura BRUA. 

Proiectul este deosebit de important pentru securitatea energetică, iar Guvernul 

tratează foarte serios toate aspectele ce ţin de securitatea energetică a României. De 

când TRANSGAZ a intrat sub coordonarea Secretariatului General al Guvernului 

României am avut întâlniri periodice cu domnul director general Ion Sterian 

referitor la evoluţiile proiectului şi sunt bucuros că în acest an TRANSGAZ va 

finaliza lucrările la BRUA-faza1. Este o reuşită notabilă a TRANSGAZ pentru 

care vreau să felicit întreaga companie", a afirmat secretarul general al Guvernului. 

 

Vizita a avut loc la şantierele de lucru de pe Lotul 1 al Proiectului BRUA Faza 1 

(lungime 180 km) din UAT Potcoava - Tronson 19, kilometrul 90 plus 600 m - 

zona Scorniceşti, judeţ Olt, unde se efectuează operaţiunile de pregătire pentru 

izolarea cu manşoane termocontractabile a sudurilor de îmbinare a ţevilor, 

operaţiunile de verificare a continuităţii izolaţiei şi lansarea conductei la şanţ în 

vederea testelor de presiune, respectiv la şantierul de la Staţia Tehnologică de 

Comprimare (STC) gaze naturale de la Bibeşti şi la STC Podişor. 

 

Proiectul BRUA-Faza I constă în realizarea următoarelor obiective: 1 conductă 

Podişor - Recaş 32" x 63 bar în lungime de 479 km şi 3 staţii de comprimare gaze 

naturale (STC Podişor, STC Bibeşti şi STC Jupa), fiecare staţie fiind echipată cu 

două agregate de comprimare (unul în funcţiune şi unul de rezervă), cu 

posibilitatea de asigurare a fluxului bidirecţional de gaze. 

 

Realizarea infrastructurii BRUA Faza 1 va ridica nivelul de securitate energetică a 

României prin asigurarea în perspectivă a accesului la surse şi rute diversificate 

pentru aprovizionarea cu gaze şi a interconectării la piaţa energetică regională şi 

europeană.  
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Realizarea acestei infrastructuri va deschide noi oportunităţi pentru implicarea 

furnizorilor de echipamente şi servicii energetice din România şi din restul Europei 

şi va asigura crearea de noi locuri de muncă pentru lucrările de execuţie şi pentru 

exploatare pe teritoriul ţării noastre, se menţionează în comunicat. 

 

SNTGN Transgaz SA este operatorul tehnic al Sistemului Naţional de Transport 

(SNT) al gazelor naturale care asigură îndeplinirea în condiţii de eficienţă, 

transparenţă, siguranţă, acces nediscriminatoriu şi competitivitate a strategiei 

naţionale privind transportul intern şi internaţional al gazelor naturale, 

dispecerizarea acestora, precum şi cercetarea şi proiectarea în domeniu, cu 

respectarea cerinţelor legislaţiei europene şi naţionale, a standardelor de calitate, 

performanţă, mediu şi dezvoltare durabilă. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Proiectul european Live Skills a ajuns la Muzeul Satului 

Federaţia Cultură şi Mass-Media FAIR-MediaSind a organizat joi, la Muzeul 

Naţional al Satului 'Dimitrie Gusti' din Bucureşti, două conferinţe în cadrul 

proiectului susţinut de Comisia Europeană - Live Skills, "Dezvoltarea sistemului 

de formare profesională în sectorul Cultură şi Mass-Media", informează un 

comunicat al MediaSind transmis AGERPRES. 

 

Cele două evenimente au abordat tematici precum: Antreprenoriat Cultural, Noi 

Tehnologii - Tehnici de marketing digital şi metode adecvate şi Managementul 

Artelor, sub denumirea Atelier Demonstration şi Atelier Tester, acestea fiind 

susţinute de trainerul Alexandra Zbuchea. 

 

Proiectul este coordonat de British Council şi implică nouă parteneri din patru ţări 

Bulgaria, Grecia, România şi Marea Britanie. Din România, alături de FAIR 

MediaSind, participă Institutul Naţional de Cercetare şi Formare Culturală. 

 

Preşedintele executiv al FAIR-MediaSind, Cristi Godinac, a precizat că Federaţia 

FAIR-MediaSind ştie să se implice cu succes şi în programe de formare de 

profesională capabile să susţină partenerii sociali din cultură şi mass-media. 
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"Iată că FAIR-MediaSind nu se ocupă doar de acţiuni revendicative, greve, 

negocieri de contracte colective în principalele instituţii din domeniu, ci vine şi în 

sprijinul partenerilor sociali, ai lucrătorilor şi angajatorilor din cultură şi mass-

media pentru formarea continuă şi la un nivel profesionist al acestora", a spus 

liderul sindical. 

 

Pentru ca proiectul să aibă o strânsă legătură cu piaţa muncii, preşedintele FAIR-

MediaSind, Leonard Pădureţ, a subliniat importanţa funcţionării Comitetului 

Naţional al Stakeholderilor (National Stakeholders Committees), din care fac parte 

principalele instituţii din cultură şi mass-media, precum şi liber profesionişti din 

domeniu. Aceştia vor participa la interviuri, focus-grupuri şi întâlniri, cu scopul de 

a identifica şi analiza nevoile de competenţe, lacunele şi lipsurile care afectează 

domeniul şi vor identifica tendinţele forţei de muncă în acest sector. 

 

"Aceste programe de învăţare vor fi concepute, iniţial, pentru două profesii din 

domeniul audiovizual: sound manager şi editor video/film. Ele vor acoperi 

următoarele domenii: managementul artelor, noi tehnologii digitale şi 

antreprenoriat cultural. Ulterior, programele de învăţare vor fi adaptate în vederea 

utilizării pentru o gamă mai largă de profesii şi de alte domenii ale sectorului 

creativ şi cultural, urmărindu-se ca materialul produs de proiectul Live Skills să fie 

transferabil şi sustenabil" , se arată în comunicatul MediaSind. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Protest în Piaţa Victoriei: Manifestanții au cerut Guvernului grăbirea 

demersurilor pentru includerea Roşiei Montane în patrimoniul UNESCO / 

Reacția premierului 

Peste 100 de oameni au protestat, joi seară, în Piața Victoriei, cerând Guvernului să 

grăbească demersurile pentru înscrierea Roșiei Montane în patrimoniul UNESCO. 

În 1 februarie expiră termenul până la care Executivul se mai poate adresa 

UNESCO pentru a cere rediscutarea dosarului Roşia Montană în următoarea 

sesiune a Comitetului internaţional, în caz contrar dosarul nemaiputând fi inclus pe 

ordinea de zi a reuniunii Comitetului Patrimoniului Mondial UNESCO din această 

vară. 
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Manifestanții au strigat ”Uniți, salvăm Roșia Montană”. 

Ei cer premierului Ludovic Orban să își asume reluarea procedurilor de înscriere a 

Roșiei Montane în UNESCO și să trimiteți de urgență notificarea la UNESCO. 

La protest a participat și senatorul USR Mihai Goțiu. De altfel, Alianţa USR-PLUS 

i-a cerut premierului Ludovic Orban să reia în timpul rămas până la finele acestei 

luni procedurile pentru includerea Roşiei Montane în patrimoniul UNESCO 

"pentru a putea conferi acestui sit un mijloc de promovare fără egal pentru o 

dezvoltare economică şi socială durabilă". 

Numai dacă se face acest demers, dosarul va putea fi inclus pe ordinea de zi a 

reuniunii Comitetului Patrimoniului Mondial UNESCO în timp util pentru a putea 

fi analizat în baza rapoartelor existente ale experţilor internaţionali. Dacă nu se 

respectă acest termen, procedura de înscriere va trebui reluată, iar resursele alocate 

din nou, pentru o procedură nouă, potrivit USR-PLUS. 

Și comunitatea Declic, Reţeaua Mining Watch România şi Centrul Independent 

pentru Dezvoltarea Resurselor de Mediu au adresat o scrisoare publică 

preşedintelui României în care solicită asumarea guvernamentală privind înscrierea 

Roşiei Montane în Patrimoniul Mondial. 

"Considerăm că asumarea guvernamentală de a relua procedura de nominalizare a 

Roşiei Montane nu poate fi nici retrasă, nici schimbată, în contextul în care echipa 

PNL ce guvernează în prezent România şi cu care colaboraţi îndeaproape vrea să 

îşi păstreze credibilitatea în faţa cetăţenilor români. După cum vă este bine 

cunoscut, la reuniunea Comitetului UNESCO din iunie 2018, Guvernul PSD a 

solicitat retragerea candidaturii Roşiei Montane. Motivul invocat, spre marea 

mirare a delegaţilor internaţionali, a fost litigiul economic dintre compania Gabriel 

Resources şi statul român. Atunci, Comitetul UNESCO a acordat un termen în care 

România poate reveni asupra deciziei de retragere a candidaturii, timp în care 

documentaţia depusă şi avizată de experţii UNESCO ar rămâne valabilă", se arată 

în scrisoarea organizațiilor civice. 

Acestea spun că depăşirea termenului presupune expirarea raportului experţilor 

internaţionali care recomandă includerea Roşiei Montane în patrimoniul mondial, 

ceea ce ar însemna că procesul de înscriere ar trebui reluat de la zero.  
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Semnatarii scrisorii atrag atenţia că "în acest fel, Roşia Montană este condamnată, 

cu aportul guvernului PNL, la dispariţie, prin degradare ireversibilă, depopulare şi 

privare de drepturi constituţionale". 

Reacția lui Ludovic Orban 

Premierul Ludovic Orban a declarat joi că scrisoarea pe care Guvernul trebuie să o 

transmisă către UNESCO pe subiectul Roşia Montană este în analiză şi a precizat 

că termenul încă nu a expirat, potrivit Agerpres. 

"E în analiză. Păi, mai e, încă nu s-a terminat (nu a expirat termenul de transmitere 

a scrisorii - n.r.)", a afirmat Ludovic Orban, întrebat dacă Guvernul va transmite 

scrisoarea către UNESCO privitoare la Roşia Montană, având în vedere că 

termenul expiră la 1 februarie. 

Ulterior, şeful Executivului s-a oprit în Piaţa Victoriei pentru a discuta cu câţiva 

protestatari. 

Despre Roşia Montană, Orban le-a spus că o decizie va fi luată şi că includerea sit-

ului Roşia Montană în Patrimoniul UNESCO este "un obiectiv" cuprins şi în 

programul de guvernare al PNL. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 România a fost în 2018 cel mai mare exportator de forţă de muncă din UE 

cu 173.000 de români, plus 7%, în ciuda creşterii economice şi a creşterii 

salariilor din ţară. Faptul că un număr atât de mare de oameni pleacă nu este 

legat de mirajul salariilor. Eu cred că este vorba de calitatea vieţii şi de 

oportunităţi 

România a fost cel mai mare exportator de angajaţi din Uniunea Europeană în 

2018, conform unui raport al Comisiei Europene despre mobilitatea forţei de 

muncă din UE. Circa 173.000 de români s-au angajat în alte state membre UE în 

2018, cu 7% mai mult decât în anul precedent, conform raportului citat. 
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Oana Botolan Datki, SEE managing partner al companiei cu activităţi în sectorul 

resurselor umane CTeam Human Capital, spune că salariul nu este singurul motiv 

pentru care oamenii pleacă la muncă în alte ţări. 

„La prima vedere, este vorba de nivelul salarial, dar acesta este un punct de vedere 

superficial şi facil. Eu cred că este vorba de calitatea vieţii şi de oportunităţi. Faptul 

că un număr atât de mare de oameni pleacă nu este legat de mirajul salariilor. 

Pentru joburile de execuţie, diferenţa salarială între România şi alte ţări din UE 

poate fi şi de 200% - 300% şi sunt oameni care pleacă pentru astfel de munci cu 

scopul de a strânge nişte bani. În schimb, mai sunt şi cei care pleacă pentru joburi 

calificate, cu toată familia. Aceştia caută siguranţă, şcoli bune pentru copii, 

oportunităţi. În ceea ce priveşte joburile calificate, este vorba de calitatea vieţii. Nu 

ai cum să te lupţi cu aşa ceva”, spune ea 

România, Polonia, Italia, Portugalia şi Bulgaria au fost ţările cu cei mai mulţi mulţi 

muncitori plecaţi în alte state ale Uniunii Europene în 2018. Numărul de polonezi 

plecaţi la muncă în alte state UE a crescut cu 6% în 2018. Peste 50% din 

persoanele care se deplasează în UE au fost români, polonezi, italieni sau 

portughezi. Împreună, cele cinci ţări au trimis 6,1 milioane de oameni la muncă în 

alte ţări din uniune. 

Sorina Donisa, CEO al firmei de recrutare şi închiriere de forţă de muncă în regim 

temporar APT Resources & Services, parte a Work Service Group, spune că nu 

vom reuşi să îi aducem înapoi pe mulţi dintre cei care au plecat, dar putem să 

reducem numărul celor care pleacă. 

„Nu există un singur motiv pentru care românii pleacă din ţară. Majoritatea celor 

care pleacă au drept motive nivelul salarial, mediu social, dorinţa de evoluţie, un 

standard de viaţă mai ridicat. Pentru ca tinerii să nu mai plece, trebuie să le oferim 

posibilitatea de dezvoltare şi aici avem de lucrat la trei puncte: învăţământul, 

sistemul de sănătate şi infrastructura. Nu cred că vom reuşi să îi aducem pe mulţi 

dintre cei care au plecat înapoi, dar putem să reducem numărul de oameni care 

pleacă“, spune Sorina Donisa. 
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Principalele ţări de destinaţie ale muncitorilor au fost Germania, Marea Britanie, 

Spania, Italia şi Franţa. Aceste cinci ţări cuprind aproximativ 78% din muncitorii 

care migrează. Doar Germania şi Marea Britanie cuprind jumătate dintre cetăţenii 

UE care pleacă să lucreze în alte ţări. 

Principalele sectoare economice în care se angajează muncitorii veniţi din alte state 

membre UE sunt cel manufacturier, comerţ, construcţii şi HoReCa. O creştere 

semnificativă în 2018 faţă de 2017 a fost în sectorul IT, conform raportului 

Comisiei Europene. 

Oana Botolan Datki: Pentru joburile de execuţie, diferenţa salarială între România 

şi alte ţări din UE poate fi şi de 200% - 300% şi sunt oameni care pleacă pentru 

astfel de munci cu scopul de a strânge nişte bani. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Rata medie a şomajului a fost în România de 3,9% în 2019, cea mai scăzută 

din 1991 

Rata medie a şomajului a fost în România de 3,9% în 2019, cea mai scăzută din 

1990, arată datele Institutul Naţional de Statistică (INS).  

Rata şomajului la bărbaţi a fost cu 0,8 puncte procentuale mai mare decât la femei. 

Aproximativ 354.000 de persoane în intervalul de vârstă 15-74 de ani erau şomere 

în decembrie anul trecut, în scădere faţă de decembrie 2018, când numărul 

şomerilor era de 359.000. 

Pentru persoanele adulte (25-74 ani), rata şomajului a fost estimată la 2,9% pentru 

luna decembrie 2019 (3,3% în cazul bărbaţilor şi 2,4% în cel al femeilor).  

(Sursa: zf.ro) 

 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 31 ianuarie 2020 24 

 

 Coronavirusul din China, declarat urgență mondială. Cum reacționează 

România și care e adevăratul pericol 

Alexandru Rafila, reprezentantul României la OMS, a detaliat, joi seara, la Digi24, 

ce măsuri trebuie să ia România, după ce noul coronavirus din China a fost declarat 

urgență publică globală și a explicat că adevăratul pericol îl reprezintă posibilitatea 

ca virusul să sufere noi mutații și să devină și mai patogen, odată cu transmiterea 

de la om la om. Limitarea transmiterii este „cheia succesului în controlul acestei 

epidemii”, a subliniat Alexandru Rafila. 

Boala produce o insuficiență respiratorie care necesită echipamente speciale de 

suport, care sunt extrem de limitate ca număr, în general, în toate țările, chiar dacă 

există anumite rezerve în acest sens, a subliniat Alexandru Rafila. 

Președintele Societății Române de Microbiologie a spus că în prezent se lucrează la 

constituirea unor stocuri de echipamente de protecție, de măști și echipamente 

medicale, care sunt necesare pentru gestionarea posibilei extinderi a 

coronavirusului în România. 

„Se lucrează foarte serios la aceasta, împreună cu Departamentul pentru Situații de 

Urgență. (...) Este un scenariu, se utilizează un scenariu mai puțin favorabil”, a 

explicat Alexandru Rafila, la Digi24, după anunțul OMS. 

Adevăratul pericol 

„Nu este foarte important faptul că în prezent rata de îmbolnăvire cu coronavirus a 

depășit-o pe cea din epidemia de SARS din 2002-2003. Această boală are foarte 

multe forme ușoare și medii, care probabil nici nu au fost încă diagnosticate. Rata 

mortalității nu depășește 2 la sută, deci nu este foarte mare, dacă am socoti și 

cazurile nediagnosticate, ea ar fi și mai mică, dar, foarte important, având în vedere 

că discutăm despre un virus care a suferit mutații care i-au permis să treacă de la 

animal la om, el poate să sufere mutații în continuare, prin transmiterea 

interumană, iar patogenitatea lui să crească și atunci am putea discuta despre o 

creștere a proporției de cazuri grave - în momentul de față este de 20 la sută - și  
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bineînțeles, creșterea mortalității și solicitarea foarte serioasă, în cazul unui număr 

foarte mare de cazuri, a sistemelor de sănătate, pentru că boala produce o 

insuficiență respiratorie care necesită echipamente speciale de suport și care sunt 

extrem de limitate ca număr, în general în toate țările, chiar dacă există anumite 

rezerve în acest sens” - a explicat Alexandru Rafila la Digi24. 

Unde vor fi internați primii 10 eventuali pacienți din România 

„Pentru primele 10 cazuri, procedura este că, dacă vor apărea, vor fi îndrumate 

către Institutul Național de Infecțioase Matei Balș, unde vor fi diagnosticați în mod 

specific și tratați, pentru că la Matei Balș avem condiții speciale de izolare, care 

protejează și pacientul, și personalul medical. Una dintre recomandările explicite în 

cazul acestei urgențe globale realizate de OMS este protecția personalului medical. 

Personalul medical trebuie să fie protejat în fața acestei îmbolnăviri, pentru că 

altfel nu putem să controlăm lucrurile din punct de vedere profesional, medical”, a 

arătat reprezentantul României la OMS. 

Virusul din oraşul chinez Wuhan reprezintă o urgenţă de nivel global, a decis joi 

seară Organizaţia Mondială a Sănătăţii , în condiţiile în care epidemia se extinde 

tot mai mult în afara Chinei. 

„Această urgență mondială practic recomandă ca, imediat, toate statele membre ale 

Organiției Națiunilor Unite, toate țările lumii, să ia măsuri care să limiteze 

posibilitatea ca o persoană infectată cu coronavirus să intre în țară fără să fie 

depistată. De asemenea, statele trebuie să asigure condiții pentru diagnosticul 

și pentru tratament specializat, izolarea acestei persoane în timpul 

tratamentului, încât riscul de transmitere secundară să fie cât mai mic, dacă 

se poate să fie zero, pentru că la ceea ce asistăm în momentul de față este o 

extindere a îmbolnăvirilor în China. În momentul de față, toate regiunile din China 

au fost afectate și asta demonstrează că în ciuda măsurilor extraordinar de 

riguroase luate de autoritățile chineze, carantina gigantică, cu peste 50 de milioane 

de persoane, acest lucru nu a fost suficient și infecția s-a răspândit și în celelalte 

regiuni din China”, a arătat Alexandru Rafila. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/oms-a-declarat-epidemia-cu-coronavirus-urgenta-publica-globala-1252916
https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/oms-a-declarat-epidemia-cu-coronavirus-urgenta-publica-globala-1252916
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„Noi ne găsim în situația că nu am așteptat această situație (de declarare a urgenței 

mondiale - n.r.) și am tratat cu toată seriozitatea, ca și cum ar fi fost declarată 

starea de urgență în urmă cu o săptămână, când a fost prima reuniune a Comitetului 

de urgență al OMS. Deja sunt funcționale în aeroporturile din România măsuri de 

identificare a persoanelor care ar putea să fie infectate, măsuri care să permită 

identificarea lor după trecerea controlului de frontieră, și, bineînțeles, pregătirea 

spitalelor - inițial de boli infecțioase - pentru diagnostic și pentru tratament 

individualizat”, a spus Alexandru Rafila la Digi24. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 BEI majorează finanţarea proiectelor destinate protejării mediului 

Banca Europeană de Investiţii (BEI) a anunţat joi că intenţionează până în 2025 să 

aloce 50% din finanţarea sa sustenabilităţii mediului şi acţiunilor de protecţie a 

climei, în creştere faţă de 31% anul trecut, transmit DPA şi Reuters 

potrivit Agerpres. 

BEI - deţinută de statele membre ale Uniunii Europene - îşi schimbă strategia şi îşi 

asumă un rol cheie în cadrul Pactului ecologic european, un program dezvoltat de 

Comisia Europeană pentru a adapta economia la noile provocări climatice. 

 

"Vom intensifica acţiunile de protecţie a climei. Eforturile de a lupta împotriva 

schimbărilor climatice nu sunt doar o provocare ci şi o imensă oportunitate de 

investiţii", a afirmat preşedintele BEI, Werner Hoyer. 

 

Până în 2030, instituţia vrea să mobilizeze 1.000 de miliarde de euro (1.100 

miliarde de dolari) pentru finanţare ecologică, de exemplu furnizând garanţii 

pentru a atrage investitori privaţi. 

 

BEI va contracta probabil împrumuturi pe pieţe în valoare de aproximativ 50 

miliarde de euro în 2020, în diverse valute, aproximativ acelaşi nivel ca în 2019, a 

declarat Hoyer. 

 

 

https://www1.agerpres.ro/
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BEI, cea mai mare bancă multilaterală de investiţii din lume, îşi finanţează 

activitatea împrumutându-se ieftin de pe pieţe, datorită ratingului său de top 

"AAA". 

 

Din cei 72,2 miliarde de euro investiţi anul trecut de BEI, aproape o treime au fost 

pentru a preveni schimbările climatice, a explicat Hoyer. El a adăugat că 

investiţiile în tehnologiile pentru a lupta împotriva schimbărilor climatice 

reprezintă o oportunitate uriaşă de afaceri pentru ca Europa să o ia înaintea restului 

lumii în inovare. 

 

În noiembrie 2019, Banca Europeană de Investiţii a anunţat că va opri finanţarea 

proiectelor în domeniul combustibililor fosili la finalul lui 2021, la câteva zile după 

ce miniştrii de Finanţe din Uniunea Europeană s-au declarat în favoarea acestei 

decizii. 

 

Noua politică a băncii de creditare în domeniul energiei, care a fost aprobată cu o 

susţinere "impresionantă", va interzice majoritatea proiectelor în domeniul 

combustibililor fosili, inclusiv folosirea tradiţională a gazelor naturale. 

 

Conform noii politici, cei care solicită finanţare de la BEI pentru proiecte 

energetice vor trebui să arate că pot produce un kilowatt oră de energie emiţând 

mai puţin de 250 de grame de CO2, o decizie care va interzice finanţarea 

tradiţionalelor centrale unde se ard gazele. 

 

Proiectele care implică gazele naturale sunt posibile, dar se vor baza pe "noile 

tehnologii", cum ar fi captarea şi depozitarea carbonului. 

 

Preşedintele BEI, Werner Hoyer, a subliniat că banca este responsabilă în faţa 

investitorilor săi. Alocarea de fonduri pentru proiectele în domeniul 

combustibililor fosili, care peste câţiva ani ar putea fi considerate depăşite, "nu are 

sens", a spus Hoyer. 
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BEI vrea să îşi majoreze, de la 28% până la 50%, ponderea finanţării sale alocate 

proiectelor destinate combaterii schimbărilor climatice, precum energiile 

regenerabile, a spus Hoyer. Acest lucru ar fi echivalentul unei finanţări în valoare 

de 1.100 miliarde dolari între 2021 şi 2030, a subliniat şeful instituţiei. 

 

Banca Europeană de Investiţii (BEI) este banca Uniunii Europene - instituţia de 

creditare pe termen lung a UE şi singura bancă deţinută şi care reprezintă interesele 

statelor membre ale Uniunii Europene. Aceasta oferă finanţări pe termen lung 

pentru investiţii solide cu scopul de a contribui la obiectivele politicii UE. BEI 

lucrează îndeaproape cu alte instituţii ale UE pentru a pune în aplicare politica 

Uniunii Europene. Fiind entitatea cu cel mai mare volum de împrumuturi şi credite 

din lume, BEI oferă finanţare şi expertiză pentru proiecte de investiţii solide şi 

durabile, care contribuie la promovarea obiectivelor politicii UE. Peste 90% din 

activitatea BEI vizează Europa, însă banca sprijină, de asemenea, politicile externe 

şi de dezvoltare ale UE. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Tehnologia verde care promite să reducă poluarea avioanelor și chiar să 

preia carbonul existent 

O companie finanțată de Bill Gates produce kerosen sintetic de doi ani 

Transportul aerian este unul dintre cei mai mari poluatori și nu este taxat ca atare, 

pentru a nu afecta călătoriiile. Însă încep să apară zorii unui kerosen verde. 

Combustibilul de avion este, din perspectiva poluării, foarte murdar, nu se poate 

compara cu benzina și motorina. Însă în Germania se fac cercetări pentru un 

kerosen verde. Nu doar că nu are impact asupra mediului, dar de fapt toată 

tehnologia presupunea și preluarea de carbon existent. Iar la bază e o tehnologia 

veche, care acum trebuie perfecționată. 

Pentru producția unui kerosen sintetic sunt folosite reacțiile chimice descoperite în 

anii 20 ai secolului trecut, însă pe alte coordonate. Tehnologia a fost perfecționată 

și folosită intens pe finalul războiului de naziști.  

https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/tehnologia-verde-care-promite-sa-reduca-poluarea-avioanelor-si-sa-preia-carbonul-existent-1252889#highlight-1252889-1
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După ce România a întors armele, în august 1944, Germania a pierdut accesul la 

resursele de petrol, singurele care le mai avea în acel punct al conflictului și a fost 

nevoită să folosească un carburant sintetic, extras din cărbune. 

Pentru kerosenul verde nu se folosește cărbune, ci apă. Sintetizarea sa presupune 

fracturarea oxigenului și hidrogenului din apă, după care celui din urmă i se adaugă 

carbon. Iar acesta este luat din atmosferă, ceea ce înseamnă că tehnologia practic și 

curăță poluarea existentă. 

Dar totul e prea frumos ca să fie adevărat și există în realitate o problemă- procesul 

tehnologic presupune un consum uriaș de energie electrică. Dacă resursele 

regenerabile pot genera destul pentru a acoperi nevoia, atunci se poate discuta de o 

soluție viabilă. Pentru optimizarea costurilor se poate lucra intens atunci când 

există exces de energie electrică în sistem, cum ar fi noaptea. 

De asemenea este nevoie de perfecționări ale tehnologiei care să reducă acest 

dezavantaj. 

Cercetările sunt supervizate de Universitate din Bremen și proiectul are un sprijin 

puternic din partea Lufthansa. Operatorul german speră ca în cinci ani să 

folosească măcar 5% kerosen sintetic în amestec. Carburantul non fosil este produs 

la o mică rafinărie din apropierea Mării Nordului, iar ca sursă de energie este 

folosită producția eolienelor din zonă. 

O companie finanțată de Bill Gates produce kerosen sintetic de doi ani 

În paralel se fac cercetări și pe celălalt mal al Atlanticului. Carbon Engineering, o 

companie canadiană, finanțată parțial de Bill Gates, produce motorină și kerosen 

sintetic de peste doi ani, dar în cantități limitate din cauza costurilor. 

Avioanele sunt responsabile de doar 2% din emisiile de carbon ale lumii. Însă pe 

nișa transporturilor este cel mai mare poluator raportat la numărul de călători. 

Industria a fost exceptată de prevederile acordului climatic de la Paris. Dar dacă în 

baza acordului, celelalte sectoare ale economiei își reduc amprenta asupra 

mediului, avioanele vor ajunge inevitabil cel mai mare poluator. 
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Germania vrea să evite această situație. În planul climatic al Berlinului există o 

taxă de mediu pe biletul de avion, iar fondurile pot fi canalizate pentru dezvoltarea 

kerosenului sintetic. Berlinul este chiar și sub o presiune publică să acționeze 

pentru reducerea poluării. Se vede în rezulatele alegerilor, unde Verzii au ajuns să-

și dubleze locurile în parlamentele locale, dar și în obiceiurile de consum. 

Transportul aerian în Germania, ca număr de pasageri, a scăzut cu 4% anul trecut. 

Au călătorit, dar au ales trenul electrificat. 

Transferul total către kerosenul verde este utopic. Studiile arată că în această 

situație biletul de avion s-ar scumpi cu 60%. Mai degrabă o tranziție graduală este 

indicată. Înlocuirea este departe, dar alimentarea cu hidrogen a avioanelor este un 

drum de urmat. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 DOCUMENTAR: Brexit - Marea Britanie este prima ţară care părăseşte 

Uniunea Europeană 

Marea Britanie părăseşte la 1 februarie 2020, Uniunea Europeană, fiind prima ţară 

care se retrage din blocul comunitar. Odată cu plecarea a 66 de milioane de 

locuitori, populaţia Uniunii Europene se va reduce până la 446 de milioane. 

Teritoriul Uniunii Europene va scădea cu 5,5%, conform agenţiei Reuters. 

 

Totul a început de la momentul 23 iunie 2016, când cetăţenii britanici s-au 

exprimat prin vot în favoarea ieşirii Marii Britanii din Uniunea Europeană. 

 

La 29 martie 2017, premierul britanic Theresa May a semnat scrisoarea oficială 

pentru activarea Articolului 50 al Tratatului de la Lisabona, declanşând astfel 

procedura formală de separare a Marii Britanii de Uniunea Europeană, potrivit 

BBC News online. Scrisoarea a fost înmânată preşedintelui Consiliului European, 

Donald Tusk, de către ambasadorul britanic la UE, Sir Tim Barrow. 

 

Marea Britanie s-a alăturat Comunităţii Economice Europene în 1973. În anul 

1979, guvernul de la Londra a refuzat să participe la sistemul monetar european, 

invocând suveranitatea naţională.  
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Apoi s-a opus oricărei iniţiative de aprofundare a integrării politice europene, în 

anul 1985 a refuzat să se alăture acordurilor Schengen, iar în 1993 nu a vrut să 

intre în zona euro, conform agenţiilor internaţionale de ştiri. 

 

Articolul 50 al Tratatului Uniunii Europene stipulează: "Orice stat membru poate 

decide retragerea din Uniune în conformitate cu propriile necesităţi 

constituţionale", potrivit www.consilium.europa.eu. Activarea clauzei Articolului 

50 reprezintă începerea procedurii formale prin care Marea Britanie poate părăsi 

Uniunea Europeană. 

 

La 29 aprilie 2017, liderii UE 27, reuniţi în primul summit de la activarea oficială a 

Articolului 50 de guvernul Regatului Unit, au adoptat în unanimitate documentul 

intitulat "Orientările Consiliului European pentru negocierile privind Brexitul". 

Documentul definea cadrul de negociere şi stabilea poziţiile şi principiile generale 

ale Uniunii Europene, indică www.consilium.europa.eu. 

 

În data de 22 mai 2017, Consiliul a adoptat decizia de autorizare a începerii 

negocierilor privind Brexitul cu Regatul Unit, iar Comisia Europeană a fost 

desemnată drept negociator al blocului comunitar în acest dosar. 

 

Comisia Europeană a publicat la 28 februarie 2018 proiectul de acord de retragere 

dintre Uniunea Europeană şi Regatul Unit, care transpune în termeni juridici 

Raportul comun al negociatorilor Uniunii Europene şi ai Guvernului Regatului 

Unit din decembrie 2017 privind prima etapă a negocierilor. Acordul cuprinde şase 

părţi şi un protocol pentru Irlanda şi Irlanda de Nord. Aceste părţi vizează: 

dispoziţiile introductive; drepturile cetăţenilor; alte chestiuni legate de separare, 

cum ar fi mărfurile introduse pe piaţă înainte de data retragerii; regimul tranzitoriu; 

dispoziţiile financiare; dispoziţiile instituţionale. 

 

La 15 noiembrie 2018, negociatorul şef al UE, Michel Barnier, i-a înmânat 

preşedintelui Consiliului European, Donald Tusk, proiectul de text al acordului 

privind Brexitul. O săptămână mai târziu, la 22 noiembrie 2018, preşedintele 

Consiliului European a transmis celor 27 de state membre ale UE proiectul de 

declaraţie politică de stabilire a cadrului viitoarelor relaţii dintre Uniunea 

Europeană şi Regatul Unit. 

http://www.consilium.europa.eu/
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Reuniunea extraordinară a Consiliului European din 25 noiembrie 2018 a 

consemnat aprobarea de către liderii UE 27 a proiectului de acord de retragere a 

Regatului Unit şi proiectul de declaraţie politică privind viitoarele relaţii dintre 

Londra şi Bruxelles. 

 

Comisia Europeană a lansat la 5 decembrie 2018 procedura pentru semnarea şi 

încheierea acordului privind retragerea Regatului Unit din Uniunea Europeană. 

 

La 11 ianuarie 2019, Consiliul European a adoptat o decizie privind semnarea 

acordului de retragere. Consiliul a mai adoptat şi un proiect de decizie privind 

încheierea acordului de retragere şi a decis transmiterea respectivului proiect de 

decizie Parlamentului European, spre aprobare. 

 

Câteva zile mai târziu, la 14 ianuarie 2019, a avut loc schimbul de scrisori între 

preşedinţii Donald Tusk şi Jean-Claude Juncker, pe de o parte, şi premierul britanic 

Theresa May, de cealaltă parte. În scrisoarea trimisă, cei doi preşedinţi au răspuns 

la punctele abordate de premierul britanic şi au clarificat asupra faptului că 

amândoi vor fi pregătiţi să semneze acordul de retragere de îndată ce se va obţine 

un vot semnificativ în parlamentul Regatului Unit. 

 

Preşedintele Comisiei Europene Jean Claude Juncker şi premierul britanic Theresa 

May au convenit, la Strasbourg, asupra textului a două documente, respectiv: un 

instrument referitor la acordul de retragere, care include clarificări şi garanţii 

juridice privind natura soluţiei de protecţie şi asupra unei declaraţii comune în 

completarea declaraţiei politice, care stabileşte cadrul viitoarelor relaţii. Aceste 

texte fuseseră definitivate anterior la nivel de negociatori şi aprobate de Comisia 

Europeană la 11 martie 2019. 

 

Între echipele de negociatori ale executivului de la Londra şi ale Comisiei 

Europene s-au desfăşurat numeroase runde de negocieri pentru convenirea asupra 

calendarului şi principiilor directoare ale părăsirii blocului comunitar de către 

Marea Britanie. 
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Climatul politic intern al Marii Britanii a fost dominat de dezbaterile interne pentru 

Brexit, guvernul Theresa May fiind înlocuit de executivul condus de Boris 

Johnson. În data de 28 octombrie 2019, guvernul britanic al premierului Boris 

Johnson a acceptat propunerea Uniunii Europene privind o "amânare flexibilă" a 

Brexitului până la 31 ianuarie 2020. 

 

Legislativul britanic a votat favorabil la 20 decembrie 2019 asupra acordului 

privind Brexitul pe care l-a convenit guvernul de la Londra cu Uniunea Europeană 

şi care prevede ieşirea Regatului Unit din blocul comunitar la 31 ianuarie 2020, 

conform Reuters. Acordul a fost votat cu 358 de voturi pentru şi 234 împotrivă. 

Actul normativ, denumit Legea privind Acordul de Retragere din UE (Withdrawal 

Agreement Bill), a fost revizuit de premierul Johnson după câştigarea alegerilor şi 

a stabilit astfel că prelungirea perioadei de tranziţie post-Brexit dincolo de data de 

31 decembrie 2020 este ilegală. A fost, de asemenea, eliminată posibilitatea ca 

parlamentul să se pronunţe asupra abordării negocierilor privind viitoarea relaţie cu 

Uniunea Europeană. Potrivit termenului stabilit de Boris Johnson, guvernul său 

trebuie să încheie cu UE un acord comercial până la finalul perioadei de tranziţie 

post-Brexit. 

 

La 9 ianuarie 2020, parlamentul britanic a aprobat legislaţia care permite Regatului 

Unit să părăsească Uniunea Europeană la 31 ianuarie cu un acord. Membrii 

Camerei Comunelor au aprobat cu 330 de voturi pentru şi 231 voturi contra legea 

privind acordul de retragere din Uniunea Europeană, care implementează un acord 

convenit în 2019 de Londra şi Uniunea Europeană. Textul adoptat de parlamentul 

britanic transpune în legislaţia britanică acordul de 535 de pagini negociat de Boris 

Johnson cu Uniunea Europeană. 

 

Camera Lorzilor a votat la 20 ianuarie 2020 cu 270 de voturi pentru şi 229 de 

voturi împotrivă un amendament care protejează drepturile cetăţenilor Uniunii 

Europene în Regatul Unit după Brexit, potrivit Reuters. Amendamentul propus de 

liberal-democraţi le acordă cetăţenilor comunitari eligibili dreptul automat de a 

rămâne în Regatul Unit după Brexit, fără a mai fi nevoie de a face demersuri pe 

lângă guvern. Totodată, ei ar urma să primească un document care să le ateste 

dreptul de a rămâne în Marea Britanie. 
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Preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, a prezentat, la 29 ianuarie 

2020, membrilor echipei sale proiectul de mandat pentru negocierea viitoarei relaţii 

post-Brexit cu Londra, conform DPA. 

 

După prima rundă a negocierilor privind Brexitul, Regatul Unit şi UE au căzut de 

acord asupra aspectelor financiare ale raportului comun din decembrie 2017, 

Londra urmând să achite o ''factură a divorţului'' în valoare de aproximativ 39 de 

miliarde de lire sterline net. Regatul Unit, al doilea contributor net la bugetul 

Uniunii Europene, după Germania, va continua să plătească până la finalul 

perioadei de tranziţie. 

 

Parlamentul European a ratificat, la 29 ianuarie 2020, la Bruxelles, acordul de 

retragere a Regatului Unit din Uniunea Europeană şi din Comunitatea Europeană a 

Energiei Atomice, potrivit Reuters. 

 

Documentul a fost aprobat cu 621 voturi pentru, 49 voturi împotrivă şi 13 abţineri, 

ceea ce înseamnă că este întrunită majoritatea simplă a voturilor exprimate 

(conform articolului 50 al Tratatului privind Uniunea Europeană). 

 

Statele membre ale Uniunii Europene şi-au dat la 30 ianuarie 2020, acordul formal 

privind Brexitul, ultimul pas în procesul retragerii Regatului Unit din blocul 

comunitar, conform agenţiei DPA. Acordul a fost aprobat prin procedură scrisă, a 

indicat Consiliul European. 

 

La 31 ianuarie 2020, la 23.00 GMT, ora capitalei Belgiei, Brexitul devine efectiv, 

drapelul Regatului Unit va fi retras de la instituţiile comunitare. ''Din acel moment 

Regatul Unit nu va mai fi stat membru al UE şi va fi considerat o ţară terţă'', a 

indicat Consiliul. Şeful executivului britanic nu va mai fi invitat la Consiliile 

Europene, iar membrii guvernului nu vor mai participa la reuniunile ministeriale 

ale UE. 
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Odată cu acest pas începe o perioadă de tranziţie post-Brexit care se va încheia la 

31 decembrie 2020. În acest interval de timp, Regatul Unit va continua să aplice 

regulile blocului comunitar, fără să participe la procesul decizional al UE, iar 

executivul britanic şi Uniunea Europeană vor începe un proces de negociere 

dedicat relaţiei lor viitoare.  

(Sursa: Agerpres) 

 


